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اعلام مبلغ فطریه ۱۴۰۳
 از سوی دفتر آیت الله سیستانی

دفتر آیت الله سیستانی میزان و مبلغ فطریه ۱۴۰۳ را از ۷۰ تا ۱۸۰ هزار تومان 
اعلام کرد.

به گزارش ایلنا، طبق اعلام دفتر آیت الله سیستانی، از آنجا که میزان زکات فطره 
برای هر فرد ســه کیلوگرم اســت، مبلغ آن برای فطریه بدل از آرد هفتاد )۷۰( 
هزار تومان و برای فطریه بدل از برنج ایرانی  صد و هشتاد )۱۸۰( هزار تومان و 
فطریه بدل از برنج غیر ایرانی، صد و بیست )۱۲۰( هزار تومان تعیین شده است.

رئیس فراکسیون کارگری مجلس:
مشکل دستمزد کارگران با ارائه لایحه حل نمی شود

علی بابائــی کارنامی در مورد اظهارات معاون وزیــر کار مبنی بر اینکه لایحه 
پیشنهادی اصلاح مواد ۴۱ و ۱6۷ قانون کار برای تعیین مزد کارگران به زودی 
به دولت ارائه می شود، گفت: این موضوع مبنای قانونی ندارد و مجلس هم در 
این رابطه واکنش نشان خواهد داد، زیرا ما جزو کشورهایی هستیم که به مقاوله 

نامه های بین المللی پیوستیم و تعیین مزد باید با توافق کارگران باشد.
وی افزود: نمی توان در جایی مانند مجلس به صورت یک طرفه در مورد تعیین 
مزد کارگران تصمیم گرفــت زیرا تعیین حقوق کارمندان با کارگران متفاوت 
اســت در واقع کارگر در محیطی کار می کند کــه پارامترهای مزدی در آنجا 
جایگاهی ندارد و متغیرهای خاص خود را دارد و قانون گذار در قالب ماده ۴۱ 
قانون کار، مزد را به توافق کارگر با کارفرما در قالب شــورای عالی کار واگذار 

کرده است.
نماینده مردم ســاری و میاندورود در مجلس یازدهم ادامه داد: متاســفانه از 
ظرفیت های تشــکل های کارگری در طول سال اســتفاده نمی شود و تنها در 
ماه پایانی سال جلساتی را برگزار و تاکید می شود که می خواهیم در مورد مزد 
کارگران تصمیم گیری کنیم و این موضوع بیانگر این اســت که دولت ها هنوز 

نتوانسته اند کارایی لازم را برای استفاده از ظرفیت قانون کار داشته باشند.
بابایی کارنامی با یادآوری اینکه مطالبات کارگران در شورای عالی کار بررسی و 
تصمیم گیری می شــود، گفت: شورا اختیارات زیادی دارد و باید در طول سال 
در مورد مباحث مزدی، منطقه ای و رفاهیات و سبد معیشت کارگری بحث و 
گفت وگو شود تا کارگر به این نتیجه برسد که به فکر آنها هستند؛ کارگران تنها 
اقشاری هستند که مطالبات شان را از مسیر قانونی پیگیری می کنند، اما برخی 

در این رابطه برای کشور هزینه تراشی می کنند.
رئیس فراکســیون کارگری مجلس با تاکید بر اینکه ارائه لایحه پیشــنهادی 
اصــلاح مواد ۴۱ و ۱6۷ قانون کار برای تعیین مزد کارگران به دولت به منزله 
پاک کردن صورت مساله است، تصریح کرد: با ارائه این لایحه مشکل دستمزد 
کارگران حل نمی شود و راه به جایی نمی برد؛ می خواهند توپ را به زمین قوای 

دیگری بیندازند و مجلس را با جامعه کارگری درگیر کنند.
وی افزود:  ترکیب شورای عالی کار باید اصلاح شود زیرا دولت در جایی که باید 
حاکمیتی نگاه کند به دخلش توجه می کند و وزیر صمت هم باید نظر دولت را 
جویا شود؛ در نتیجه این مسائل باید رضایت کارگران را جلب کرد تا بتوانند به 

بهره وری و اقتصاد کشور کمک کنند.

محمد مهاجری تشریح کرد

این سخنان رهبری را دوست نداریم، ما اصولگراها
فعال سیاسی اصولگرا نوشت: در چند روز اخیر، بخش اقتصادی بیانات نوروزی 
رهبر انقلاب مورد توجه رسانه ها قرار گرفت، اما متاسفانه فراز مربوط به اختلال 

در وحدت ملی از سوی خودی ها جدی نگرفته شد.
محمد مهاجری فعال سیاســی اصولگرا، در یادداشتی با عنوان »این سخنان 

رهبری را دوست نداریم، مااصولگراها« در کانال تلگرامی خود نوشت؛
چندســال پیش یکی از چهره های سیاسی-اجرایی که در دولت های خاتمی، 
احمدی نژاد و روحانی مسئولیت داشت و در کارنامه اش، حکم انتصاب از طرف 
رهبری را نیز دارد، به نویسنده این سطور پیشنهاد کرد در مطلبی به این نکته 
اشــاره کنم که افرادی تلاش می کنند میان بعضی مســئولان پیشین ) که او 

نامش را برد( با مسئولان عالیرتبه کشور اختلاف ایجاد شود.
به زعم او این اختلافات به وحدت ملی ضربه می زند و افراد موثر عملا از چشم 

یکدیگر می افتند و...«
پیشنهاد آن دوست را بخاطر محافظه کاری نپذیرفتم و چیری ننوشتم. امسال 
که در سخنرانی نوروزی رهبر معظم انقلاب ، ایشان گفتند:«...ارتباط و همدلی 
اجتماعی خیلی مهم است؛ در این زمینه دچار غفلت شدیم؛ خودمان به دست 
خودمــان در وحدت ملّی مان اختلال ایجــاد میکنیم. همه ی  ما در این غفلت 

شریکیم...« آن خاطره تداعی شد.
تاســف انگیز است که بخشــی از به اصطلاح سیاسیون کشور، از هیچ تلاشی 
برای تخریب همدلی اجتماعی فروگذار نمی کنند و هرجا که دعوت به وحدت 

می شود ، مثل جن که از بسم الله می ترسد از آن گریزانند.
در چنــد روز اخیر، بخش اقتصادی بیانات نــوروزی رهبر انقلاب مورد توجه 
رسانه ها قرار گرفت اما متاسفانه فراز مربوط به اختلال در وحدت ملی از سوی 

خودی ها جدی نگرفته شد. حتی امامان جمعه هم از آن عبور کردند.
متاسفانه باید گفت ما اصولگراها معمولا هرجا سخن از وحدت به میان آمده، 
خود را به کوچه علی چپ زده ایم.دلیلش کاملا روشــن است. بازار تندروی را 
وحدت تعطیل می کند و کیست که دوست داشته باشد کرکره مغازه اش پایین 
کشــیده شود؟ به انتخابات اسفند گذشته که می نگریم میدانداری تندروهایی 
که وحدت را هووی خود می دیدند، روشــن است. ننیجه این افراطی گری در 
انتخابات معلوم شد. قهر بخش بزرگی از مردم با صندوق رای، بالا بودن تعداد 
آرای ســفید و باطله، ورود نمایندگانی با حدود ۵درصد کل واجدین شــرایط 

شرکت در انتخابات،محصول تفرقه افکنی های پیشاانتخاباتی است.
کینه ناشی از برهم خوردن وحدت اجتماعی، به مذاق مااصولگراها شیرین آمده 
و تاســف برانگیز اینکه اسم برهم زنندگان وحدت را گذاشته ایم حافظ نظام و 
ارزشها. و آنها به پشتگرمی همین مدالی که به سینه شأن چسبانده ایم هر روز 
بیش از دیروز بر آتش نقار ،دشمنی و دوقطبی سازی می دمند ؛ و در این میان 

گویی بزرگان اصولگرا اصلا توجهی به بیان رهبری ندارند.

سوالات معنادار محقق داماد 
درباره ساخت مسجد در پارک ها

آیت الله ســید مصطفی محقق داماد با طرح ۴ پرســش، خواستار گفت وگوی 
علمی و فقهی و به روش کاملا سنتی درباره ساخت و ساز یا دخل و تصرف در 

املاکی شده که در اختیار شهرداری ها قرار دارد.
به گــزارش عصرایران، هر چند دکتــر محقق داماد بــه صراحت به موضوع 
بحث انگیز ساخت مسجدی در پارک قیطریه اشاره نکرده، اما قابل حدس است 

که ناظر بر همین موضوع است.
این ۴ پرسش از این قرار است:

یک. اراضی متعلق به شــهرداری داخل درکدام عنوان از عناوین فقهی است؟ 
مِلکِ شــهرداری اســت به نحو مالکیت خصوصی یا جزء مشترکات و در هر 
صــورت حدود اختیارات شهردارچیســت؟ آیا می تواند مســجد بنا کند؟ اگر 
نمی تواند نماز گزاردن درمسجدی که بنا می شود و یا حوزه علمیه با توجه به 

احکام »محل صلاة مصلی« چه حکمی دارد؟
دو. پارک های شــهر چه حکمی دارند؟ برخی توسط صاحبان آنها برای پارک 
واگذار شده اند و قصد و نیت واگذار کننده استفاده پارک بوده. آیا نظیر  »الوقوف 
حســب ما یوقفها اهلها« - ] موقوفات همان گونه که واقف انشاء کرده به حال 
خود باقی بماند[ این گونه املاک نیز همان حکم را دارد و شهردار متخلف باید 

تعقیب کیفری شود؟
ســه. مرحوم آیت الله منتظری درکتاب الانفال »فضا« را جزء انفال دانسته اند. 
مواردی که شهرداری تراکم می فروشد وتصرف در انفال می کند چه حکمی دارد؟ 

در آن ملکی که با چنین تصرفاتی ساخته شده می توان نماز خواند؟
چهار. اســتفاده از کمک شهرداری که بودجه آن مصارف مشخصی دارد برای 
ساختن مسجد و یا حوزه علمیه آیا مشروع است و چنانچه مشروع نیست حکم 
ساختمان ساخته شــده با آن بودجه چه حکمی دارد؟ مجهول المالک است یا 

حکم مغصوب دارد؟

ویژه

مجلس

سوشیال

رویداد

دبیــرکل حزب مردم ســالاری دربــاره طرح 
عنوان روزنه گشایی گفت: دوستانی خواستند 
بگویند که می شــود در انتخابات نقش آفرینی 
و روزنه گشــایی کرد اما تا مــردم با مجموعه 
این موضوعات آشتی نکنند این روزنه گشایی 
هم نتیجه ندارد  مشــروح مصاحبه مصطفی 
کواکبیــان، دبیرکل حزب مردم ســالاری، با 

منیبان به شرح زیر است:
با توجه به عملکرد دولت ســیزدهم در 
سالی که گذشــت بزرگترین نقاط ضعف 

دولت را در چه عواملی می دانید؟
بزرگترین ضعف دولت ســیزدهم بی برنامگی 
در عرصه های مختلف اســت. علیرغم ادعای ۷ 
هزار صفحه برنامه تدوین شــده اما در واقعیت 
بی برنامگــی کامل مشــاهده می کنیم و حتی 
دست اندرکاران دولت، هماهنگی های لازم برای 
پیشــبرد اهداف و وعده های رئیسی را ندارند. 
اینکه دولت مدعی بــود نباید بحث تحریم ها 
و مباحث بین المللی را به معیشــت مردم گره 
بزنیم شــدنی نبود و پس از مدتی، دولتمردان 
به این واقعیت رســیدند که اقتصــاد ایران از 
ابتــدا تا به امروز به سیاســت خارجی و روابط 
بین الملل گره خورده اســت. این وضعیتی که 

الان به وجود آمده ناشی 
از فشارهای اقتصادی و 
بین المللی  تحریم های 
اســت با این حال و به 
مشــکلاتی  همه  رغم 
که وجــود دارد دولت 
در عرصه پاسخگویی و 

پاسخگو بودن به مطالبات مردم بسیار ضعیف 
عمــل کرد هرچند که وضعیت مجلس بدتر از 

وضعیت دولت است.
و  انتخابات  برگــزاری  نحوه  در خصوص 
نهایتا نتیجه انتخابات 11 اســفندماه چه 

دیدگاهی دارید؟
 در خصوص انتخابات، مجلس قانونی را تنظیم 
کرد که بزرگترین ضربه را به مشــارکت مردم 
زد. ظــرف ۱۰ روز از ۵ تــا ۱۵ مردادماه قانون 
مصوب شــد و مجمع تشخیص مصلحت نظام 
ایراد نگرفت و شورای نگهبان هم تایید کرد و به 
ستاد انتخاباتی ابلاغ شد. از ۱6 مرداد پیش ثبت 

نام انجام ندادند یعنی خداحافظ خداحافظ. در 
این راستا اعضا را در یک 
دادند  قــرار  منگنه ای 
نتوانست  هیچکس  که 
جــدی در عــرض ۱۰ 
بگیــرد  تصمیــم  روز 
و خیلی هــا هم اســم 
ننوشــتند، این موضوع 
باعث شد یک مشــارکت واقعا حداقلی داشته 
باشــیم و حتی کمتر از مشارکت ۴ سال پیش 

که ۴۲ درصد بود. 
امسال رسما اعلام شد ۴۱ درصد در انتخابات 
شرکت کرده اند؛ در این انتخابات بعضی ها هم 
هذیان گفتند و ادعا داشــتند که مردم صبح 
می رفتند می دیدند که صف ها شــلوغ اســت، 
بعدازظهر هم صف ها خیلی صف شــلوغ است 
و مردم نرسیدند رای بدهند و اینگونه مشارکت 

مردم را تحلیل کردند.
با توجــه به مجلس اقلیــت و اینکه در 
یک سال پایانی ســال دولت قرار داریم، 

پیش بینی شما از عملکرد دولت و مجلس 
خالص سازی شده در سال آتی چیست؟

ایــن وضعیتی اســت کــه حتمــا دود آن به 
چشــم مردم می رود و فشارها بر مردم بیشتر 
می شود. بسیاری از اقتصاددان ها سال جدید را 

سال بسیار ســخت تری نسبت به سال ۱۴۰۲ 
می دانند و معتقد هستند که بالاخره کمر مردم 
زیر بار انواع و اقســام فشارها، گرانی ها، تورم و 
افزایش قیمت ها شکســته خواهد شد. جالب 
اســت نزدیک ۵/۲ برابر در همین ســالی که 
گذشت در بازار مسکن افزایش قیمت رخ داده 
با این حال رئیســی مدعــی بود که ۱ میلیون 
مسکن خواهد ساخت که این وعده پوچ از آب 

درآمد. با کمال تأســف نمــره دولت و مجلس 
قطعا زیر ۱۰ است.

موضوع عفاف و حجاب در مجلس 
یازدهم واقعاً خجالت آور بود

موضوع عفــاف و حجــاب در مجلس یازدهم 
واقعاً خجالت آور بود و مجبور شدند بر مبنای 
اصل ۸۵ قانون اساســی آن را رسیدگی کنند  
و مفهــوم کلی این تصمیم رســیدگی در خفا 
بود. با این حال عجیب اســت که این لایحه را 

شورای نگهبان رد کرد و 
ده ایراد گرفت و هنوز 
هم بعضی از معایب آن 
ظاهرا حل نشده است. 
حجاب یک امر شرعی 
است اما اجرای شریعت 
اسلام و اصرار و الزام به 
حجاب شــرایط خاص 

دارد. در اســلام هم اجباری روی این موضوع 
نیست و بیشتر مردم را وارد کاری می کنند که 

نتیجه برعکس خواهد داشت. 

برای انتخابات ریاســت جمهوری اصلاح 
طلبان باید تکلیف شــان را با این مسئله 
روشن کنند. آیا تقریبا زمان 1 سال زمان 

کافی است؟
همه چیز برمی گردد به نحوه تعامل حاکمیت با 
مجموعه جناح بندی های سیاسی. در انتخابات 
اخیــر یک نفر از جبهه اصلاحات تایید نشــد 
و بــا افرادی مانند مهرعلــی زاده یا همتی هم 
رفتار غلطی صورت گرفت، البته نتیجه چنین 
رویکردهایی در همین انتخابات اخیر هم نشان 
داده شد. آرای باطله نفر دوم پیروز در انتخابات 
بود و در انتخابات ریاســت جمهوری قبل هم 
۵/۲ میلیون آرای باطله وجود داشت این نشان 
می دهد که بخشــی از جامعــه نادیده گرفته 
می شوند و بعضی ها به هر دلیلی می خواهند جز 
شــرکت کنندگان در انتخابات محسوب شوند 
که شاید برای این باشد که برای  آنها در شغل 
و معیشت گرفتاری ایجاد نشود. حاکمیت اگر 
در هر انتخاباتی مشــارکت بالا می خواهد باید 
به اصلاح طلبــان اجازه ورود بدهد و آنها را به 

رقابت بازگرداند.
اخیرا موضوعــی در میان اصلاح طلبان 
مطرح شد تحت عنوان روزنه گشایی فکر 
می کنید این مشی و روش چقدر کارساز 

است؟
 دوســتانی خواســتند بگویند که می شود در 
انتخابات نقش آفرینی و روزنه گشایی کرد اما 
تا مردم با مجموعه این موضوعات آشتی نکنند 
این روزنه گشــایی هم نتیجه ندارد.  دوستان 
روزنه گشا از مطهری حمایت کردند ولی او نفر 

6۲ در تهران شد چون مردم نیامدند.
 قبــل از هرگونــه روزنه 
را  مردم  باید  گشــایی 
هرگونــه  داد  آشــتی 
آشتی ملت و حاکمیت 
است.  ســاز  سرنوشت 
مــردم باید حس کنند 
برابــر  در  حاکمیــت 
مطالبات مــردم کوتاه 
آمده اســت در نهایت به این دوستان هم ثابت 
شــد اســت که راه به جایی نمی برند و  مردم 

خیلی این روزنه گشایی را جدی نگرفته اند.

سیده زهرا شجاعی مشاور رییس جمهوری دوران اصلاحات روز هفتم فروردین 
ماه براثر بیماری درگذشت. سیده زهرا شجاعی در سال ۱۳۳۵ در تهران متولد 
شــد. او مدرک کارشناسی و کارشناسی ارشــد علوم سیاسی و دکترای علوم 
سیاسی و مدیریت استراتژیک از دانشــگاه تهران داشت. وی در دانشگاه های 
تهران و دانشــگاه الزهرا سابقه تدریس داشــته و همچنین با مرکز تحقیقات 

استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام همکاری داشت. 
شجاعی فعالیت هایش را از ابتدای انقلاب آغاز کرده و از اعضای ستاد استقبال 
از حضرت امام خمینی )س( بود، او در حوزه زنان فعالیت می کرد و همچنین 

سابقه فعالیت های سیاسی داشت و رئیس مجمع زنان اصلاح طلب بود.
وی از فعالان سیاســی و اجتماعی حوزه زنان و از نخســتین بانوانی است که 
به کابینه دولت راه یافت، او ســوابقی همچون عضویت در ســتاد اســتقبال از 
امام خمینی )س(، مشاور وزیر کشور، عضویت در مجلس و ریاست مراکز امور 
مشارکت زنان در دولت را دارا بوده است. از سوابق اجرایی وی می توان به مشاور 
وزیر آموزش و پرورش، مشــاور وزیر کشور، رئیس کمیسیون های امور بانوان، 
عضو شورای فرهنگی اجتماعی زنان ، ریاست شورا فرهنگی اجتماعی به مدت ۲ 
سال، ریاست مراکز امور مشارکت زنان در دولت سیدمحمد خاتمی اشاره کرد.

حجت الاســلام والمســلمین ســید محمد خاتمی رئیس دولت اصلاحات در 
پیامی ضمن تســلیت درگذشت زهرا شجاعی معاون رئیس جمهوری در دوره 

اصلاحات، او را بانوی با فضلیت و خیرخواه توصیف کرد. 
بانوی با فضیلت و با ایمان و خیراندیش سرکار خانم زهرا شجاعی رحمة  الله علیها 

دیده از دنیا فروبست و بدیدار معبود شتافت و همه ما را سوگوار کرد.
در مدت زمان بیش از سی ســال آشنایی، هم فکری و همکاری با این بزرگوار 

چیزی جز فضیلت خواهی، خیراندیشــی و نمایاندن چهره رحمانیِ دینِ خدا و 
دفاع از حق و حقیقت به خصوص حقوق زنان و اصلاح جویی از ایشــان ندیدم و 
نشنیدم. از خداوند منان مسألت می کنم که به پاداش پاکی و نیکویی این بنده 
خــوبِ خود، او را غرقه در بحبوحه رحمت و کرم خویش فرماید و بیامرزد و بر 
علو درجاتش بیافزاید. این مصیبت را به همه اصحاب فضل و فضیلت و خاندان 
شریف شجاعی و همه بستگان محترم به ویژه جناب حجت الاسلام والمسلمین 
آقای دکتر توانا و دختران خوب ایشان تسلیت می گویم و علو درجات این فقیده 
ســعیده و سلامتی و صبر و اجرِ بازماندگانِ معزز را از خداوند منان خواستارم . 

یادش گرامی  باد.
همچنین حجت الاســلام ســید حین خمینی نیز در پیامی درگذشــت زهرا 

شجاعی را تسلیت گفت
در متن پیام وی آمده است: درگذشت خواهر گرانقدر و فرهیخته سرکار خانم 
زهرا شجاعی رحمت الله علیها را خدمت خانواده محترم ایشان و همه آشنایان 

و همکارانشان تسلیت عرض می نمایم.
 آن مرحومــه در طول عمر خود علاوه بر تلاش علمی در عرصه های اجتماعی 
از زمره بانوان پیش گام و تأثیر گذار بود.  خدای متعال ایشــان را با اولیاء خود 

محشور دارد و به  بازماندگانشان صبر و اجر مرحمت فرماید. 
دبیرکل حزب مردم سالاری نیز در مراسم تشییع مرحومه سیده زهرا شجاعی 

حضور یافت وبا صدور پیامی درگذشت وی را تسلیت گفت.
متن پیام مصطفی کواکبیان بدین شــرح است: کلُّ مَنْ عَلیها فَان وَ یبقَی وَجْهُ 
رَبکِّ ذوالجلالِ والاکرام.رحلت بانوی فاضل و مومنه و شجاع، سرکار خانم زهرا 
شــجاعی که سوابق خدمت ایشان در دولت اصلاحات به ملت سرافراز ایران به 

ویژه زنان مایه مباهات و افتخار تمامی همفکران این بانوی پرهیزکار بود، روح 
بلند آن عزیز از دســت رفته که همزمان با ولادت امام حسن مجتبی)ع( و در 
نیمه ماه مبارک رمضان آســمانی شد مایه تاثر و تالم اینجانب و اعضای حزب 
مردم ســالاری گردید، فقدان این شیر زن عرصه سیاست را به همسر، یاران و 
همراهان ایشــان تسلیت گفته و حشر و نشر ایشان را با اولیای الهی و حضرت 

زهرا )س( از خداوند سبحان مسئلت داریم.
مصطفی کواکبیان دبیر کل حزب مردم سالاری

از همکاری با دولت احمدی نژاد پشیمان نیست اما می گوید 
دیگر حاضر به همکاری با او نیست. بزرگترین اشتباه رئیس 
دولت بهار را این می داند که خودش و همه را فدای مشایی و 
بقایی کرد. صحبت به صادق محصولی و ثروت او که می رسد، 
تاکید می کند اگر فردی به جز او وزیر کشور بود، اتفاقات سال 

۸۸ رخ نمی داد.
صحبت از عبــاس امیری فر، فعال سیاســی اصولگــرا و از 
چهره های نزدیک به احمدی نژاد که سال هاســت به منتقد 
جدی او تبدیل شده است. از خانه نشینی احمدی نژاد حرف 
زد، از ماجرای هولوکاست و پشت پرده طرح آن، از ناهارهای 

سه نفره احمدی نژاد، مشایی و بقایی، از...
به گزارش خبرآنلاین مشــروح گفت وگو با عباس امیری فر، 

فعال سیاسی اصولگرا را در ادامه می خوانید؛
آقــای امیری فر! برخی هنوز شــما را با عنوان عضو 
دولت احمدی نژاد می شناسند، شما از حضور در دولت 

احمدی نژاد دفاع می کنید یا از آن پشیمان هستید؟
خیر، من از همکاری با دولت ایشان پشیمان نیستم، چرا که 
ما با یک دولت کار می کردیم نه با شخص آقای احمدی نژاد. 
دولت آقای احمدی نژاد به طور کامل تایید رهبری را داشت 
و شــرط من برای همکاری با او این بــود که خط قرمز من 

رهبری است.
من انتقاداتــم را به صورت خصوصی به آقــای احمدی نژاد 
می گفتــم مانند ماجرای قهر ۱۰ تــا ۱۲ روزه و مواضعی که 
گرفتند. این موارد را به صورت خصوصی تذکر می دادیم که 

بعضی از آنان را پذیرفته و برخی را نمی پذیرفت.
اگر آقای احمدی نژاد به عرصه سیاست بگردد، شما با 

او همکاری می کنید؟
خیر، چون احمدی نژاد گذشــته نیست. من قبل از سال ۹۵ 
که از ایشان جدا شوم و او موضع شدید بگیرد، مکررا با ایشان 
صحبت کرده و جلســات خصوصی داشــتم. به او گفتم، اگر 
بــا آقای لاریجانی یا قالیباف و ... بخواهید در بیفتید شــاید 
محبوب شــوید اما نمی توانید با رهبری که در قانون اساسی 
و ولی فقیه اســت، در بی افتید. حتی بــرای او آقای خاتمی را 
مثــال زدم که تا لحظه آخر با رهبری تعامل کردند. اما آقای 

احمدی نژاد یک جمله ای گفت که جمله خوبی نبود.
شما جزو کسانی هستید که معتقدید آقای احمدی نژاد 

به قبل و بعد از ماجرای خانه نشینی تقسیم می شود؟
خیر، اینطور نبود. در دوره اول، ایشــان دوشــنبه ها با رهبر 
انقلاب جلسه داشــت و همه رهنمودها و فرامین رهبری را 

اجرایی می کــرد. اما نزدیک به قهر و بعد از آن روش خود را 
عوض کرد.

فکر می کنید اطرافیانشان در تغییر شخصیت ایشان 
تاثیرگذار بودند؟

خیر، من اینطور فکر نمی کنم، من تصورم این است که آقای 
احمدی نژاد خودش بوده و فردی نیســت که تحت تاثیر فرد 
دیگری قرار بگیرد.  آقای مشایی و آقای بقایی، دو نفری بودند 
که او نسبت به بقیه، برای آنان تبعیض قائل می شد. در واقع 
خودش و همه را فدای آن دو نفر کرد که بزرگترین اشتباه او، 
همین بود.  حتی احمدی نژاد با بقایی و مشایی ناهار جداگانه 
خورده و کســی را هم به این ناهار راه نمی دادند؛ یعنی این 
سه نفر تصمیم گیرنده اصلی بودند و با این افراد درباره عزل یا 
انتصاب افراد مشورت می کرد. این دو نفر هم به خصوص آقای 
بقایی بیشترین ضربه را هم به دولت زدند.  بزرگترین اشتباه 
او این بود که همه ســرمایه خودش را روی این دونفر چید. 
اما بسیاری از همکاران آن زمان، امروز با دولت آقای رئیسی، 

همکاری می کنند و با ایشان قطع ارتباط کردند.
یکی از مســائلی که برای مردم سوال است، موضوع 

هولوکاست است، این ایده را از چه کسی گرفت؟
طراح هولوکاست آقای رامین بود و یک جلساتی را آن زمان 

آقای رامین با آقای احمدی نژاد داشت.
آقای رامین استدلال کرده بود و ایشان هم پذیرفته بود. بعد 
هم به دلیل ناهماهنگی هایی که در وزارت ارشــاد داشتند، 
آقای رامین هم از دور خارج شد. ولی خود آقای احمدی نژاد 

از این گفتگوها جمع بندی هایی داشت و مطرح کردند.
آقــای امیری فر، به نظر می رســد که اطــراف آقای 
احمدی نژاد خالی شده و یک سری ریزش هایی وجود 
داشته است. با این حال هنوز تفکرات ایشان از سوی 
برخی از افراد دنبال می شود ولی به دلیل حساسیت ها 
در کنار آقای احمدی نژاد دیده نمی شوند مانند آقای 

محصولی، نظر شما چیست؟
آقــای محصولی اخیــرا مصاحبه ای داشــت و تمــام قد از 
احمدی نــژاد دفاع کرد. البته پروژه آقای محصولی مســئله 
دیگری است که ریشــه آن به پولدار شدنش در زمان دولت 
احمدی نــژاد برمی گردند. آقای محصولــی هم مانند ما یک 

سپاهی بوده و حقوقی داشت، حتی من شنیده ام که مستاجر 
بود. اما یک دفعه چنین ثروتی دســت و پا کرد و لیدر جبهه 

پایداری شد.
متاسفانه ایشــان یکی از افرادی بود که آقای احمدی نژاد به 
دلیل ثروت و دارایی اش به او او نیاز داشــته و ارادت داشت، 
بعد هم که به عنوان وزیر کشور با رأی شکننده انتخاب شد.

شیوه مدیریتی آقای محصولی خوب نبود و در هرجا که مدیر 
بود، موفق نبود. به نظرم اگر فردی غیر از ایشــان وزیر کشور 
بود آن اتفاقات ســال ۸۸ پیش نمی آمــد که بیایند زودتر از 

موعد اعلام رأی کنند. 
فکر می کنیــد حضور آقای احمدی نــژاد در مجمع 

تشخیص، صبر نظام بود؟
آقای خاتمی علی رغم اینکه از جناح مقابل بود با رهبری تعامل 
می کرد اما احمدی نژادی که این همه حضرت آقا از ایشــان 
حمایت کرد، در کمال ناجوانمــردی به رهبری کنایه زده و 
علیه ایشــان صحبت می کند.لذا، صبر و حوصله حضرت آقا 
خیلی خوب است که ایشــان را نگه داشتند تا به آن سمت 
نرود. در ماجرای سال ۸۸ نیز با خود آقای میرحسین موسوی 
چندین بار جلســه گذاشتند که ایشان، این موضع ها نگیرد و 
به دامن دشمنان نرود ولی متاسفانه آقای موسوی نپذیرفت.

اگر ایشــان مقداری صبر کــرده و از بیانات رهبری تمکین 
می کرد،قطعا دوره بعد رأی آورده و رئیس جمهور می شــدند. 

این یکی از اشتباهات آقای موسوی بود.
صبر نظام دربرابر آقای احمدی نژاد ممکن است کدام 

نقطه به پایان برسد؟
این به عملکرد ایشــان بســتگی دارد. در حال حاضر ایشان 
رویه ی خود را عوض کرده و سکوت پیشه کرده است. احتمالا 
ایشــان دوباره برای انتخابات ریاست جمهوری خواهد آمد و 
علت ســکوت او تشنه کردن مردم است. احمدی نژاد متوهم 
بوده و یکی از توهمات او این اســت که دولت رئیسی زمین 

خورده و نظام مجبور می شود به من رجوع کند. 
آقای علیرضابیگی بیــان کردند که آقای احمدی نژاد 
دیگر نمی خواهد کنشــگری سیاسی کند، نظر شما 

چیست؟
خیر، آقــای علیرضابیگی هم ابن الوقت اســت. احمدی نژاد 

زمانی خودش را می تواند نشان بدهد که به عرصه و انتخابات 
ریاست جمهوری بیاید و قطعا هم خواهد آمد.

او تقریبا آماده است، مقدمات کار را فراهم کرده و تیم خودش 
را نیز تغییر داده اســت. آنان برای اینکه برای انتخابات سال 
۱۴۰۴ بیاید، جلسات خصوصی برگزار می کنند. چون از نظر 
سنی هم ممکن است دیگر نتواند در انتخابات ریاست جمهوری 

ثبت نام کند، پس این دوره قطعا خواهد آمد.
آقای  امیری فر، شما تیم جدید ایشان را می شناسید؟

من نمی شناســم اما دورادور شنیده ام. یکی از این افراد آقای 
علیرضا بیگی اســت، اما آقایان جوانفکر، تمدن، شیخ الاسلام 
یا آقای موســوی هم با او همکاری می کنند. جلسات مرتبی 

دارند.
روی بحث انتخابات متمرکز هستند؟

بلــه، اما این جلســات به صــورت محرمانــه در خانه آقای 
احمدی نژاد یا ویلایی که در دماوند دارند، در شهرستان ها و 
مکان های مخفی برگزار می شودهمه شواهد نشان می دهد که 
ایشان برای آینده برنامه خواهد داشت و علت سکوت او همین 

است که در زمان خودش وارد صحنه شود.
آقای امیری فر، انتخابات ســال 1۴۰۰ توســط آقای 
احمدی نژاد تحریم شد و ایشــان رأی ندادند. اما در 
انتخابات اسفند ماه در لحظات آخر رفتند رأی دادند 
و حتی عکسی نیز از ایشان منتشر نشد. فکر می کنید 
این رأی دادن در لحظه آخر معنای سیاســی دارد یا 

ایشان کاندیدایی در مجلس داشت یا...؟
او نمی خواهد خودش را حذف کنــد. یعنی اگر او اینبار نیز 
انتخابــات را تحریم می کرد حذف می شــد. منتهی اینکار را 
خیلی حساب شده انجام داد. چرا او صبح در انتخابات شرکت 
نکرد؟ برای اینکــه او طرفدارانی دارد و آنان هم در انتخابات 
شرکت می کردند. احمدی نژاد دلش می خواست که انتخابات 
سرد باشد و در لحظه آخر برای رأی دادن رفت که بگوید من 

هنوز با نظام هستم. 
می گویند کــه آقای احمدی نژاد پایه گــذار تفرقه و 

اختلاف میان اصولگرایان بود، آیا واقعا بود؟
بی تاثیــر نبود و بالاخره این اتفاق افتاد دو ســال آخری که 
معارضه با ایشــان شــدید شــد، جای دفاع نگذاشت و من 
شــنیده ام حضرت آقا در آن ۱۱ روزی که احمدی نژاد به قهر 
رفته بــود، فرموده بودند؛ »اگر می خواهیــد وزیر را بردارید، 
بردارید اما اکنون زمان آن نیست، شما چند نفری را معرفی 

کنید ما بررسی می کنیم.« 

دبیرکل حزب مردم سالاری در گفت وگو با منیبان:

آشتی مردم با حاكميت مهم ترين راه افزايش مشاركت 
و جدی شدن انتخابات است

دولت رئیسی برای برقراری رابطه با آمریکا هیچ مشکلی ندارد

صدور پیام های تسلیت به مناسبت درگذشت زهرا شجاعی

امیری فر خبر داد

جلسات محرمانه احمدی نژاد با تیم جدیدش

به مشارکت  را  بزرگترین ضربه  مجلس 
در انتخابات زد، برخی هذیان می گفتند 

که مردم نرسیدند رای بدهند

را  اقتصاددان ها سال جدید  از  بسیاری 
سال بســیار سخت تری نسبت به سال 
1۴۰۲ می دانند، نمــره دولت و مجلس 

قطعا زیر 1۰ است

حاکمیت اگر در هر انتخاباتی مشارکت 
طلبان  اصلاح  بــه  باید  بالا می خواهد 
اجازه ورود بدهد و آنهــا را به رقابت 

بازگرداند




